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 تیتر معنادار درباره 

اختلاف دولت و مجلس
پایگاه اطلاع رسانی KHAMENEI.IR، در پی 
اختلاف دولت و مجلس بر سر قانون اقدام راهبردی 
برای لغو تحریم ها، پوستری از رهبر انقلاب و تاکید 
ایشان برای رفع اختلاف ها منتشر کرد. رهبر 
معظم انقلاب اسلامی روز دوشنبه در دیدار رئیس 
و منتخبان ملت در مجلس خبرگان، با اشاره به 
قانون مصوب مجلس در خصوص کاهش تعهدات 
برجامی، گفتند: مجلس قانونی را تصویب و دولت 
هم از آن استقبال کرد و تا دیروز نیز کارهایی را 
که باید انجام می شد، انجام دادند و ان شاء ا... فردا 
نیز یک مورد دیگر از این قانون انجام خواهد شد. 
ایشان با اشاره با اختلاف برداشتی که مجلس از کار 
دولت دارد، افزودند: این اختلاف نظرها قابل حل 
است و باید دو طرف، قضیه را با همکاری یکدیگر 
حل کنند و نباید اختلاف ها رها و یا تشدید شود که 
نشان دهنده دوصدایی باشد. رهبر انقلاب اسلامی 
تاکید کردند: دولت خود را موظف به عمل به قانون 
می داند و باید به این قانون که قانون خوبی است، 

به دقت عمل شود.

 تبریک روحانی 
به نخست وزیر و امپراتور ژاپن

رئیس جمهور در پیامی به نخست وزیر ژاپن، 
ضمن تبریک فرا رسیدن روز ملی این کشور، ابراز 
اطمینان کرد که روابط تاریخی و دوستانه تهران - 
توکیو در حوزه های مختلف به ویژه اقتصادی و 
تجاری بیش از پیش گسترش خواهد یافت. متن 
پیام تبریک حسن روحانی به نخست وزیر ژاپن 
به این شرح است: فرارسیدن روز ملی ژاپن را به 
جنابعالی، دولت و مردم کشورتان صمیمانه تبریک 
می گویم. در دورانی که همه مردم جهان درگیر 
همه گیری بیماری کووید19 هستند و جامعه 
جهانی با تحولات پی در پی سیاسی- امنیتی مواجه 
است، خوشبختانه شاهد ادامه همکاری ها و افزایش 
رایزنی  مقامات عالی رتبه دو کشور در سطوح مختلف 
هستیم که نشان از عزم راسخ و تلاش وافر طرفین 
برای گسترش روابط دوجانبه و افزایش همکاری ها 
در عرصه های مختلف بین المللی با هدف ایجاد ثبات 
و امنیت جهانی دارد. اینجانب اطمینان دارم که در 
پرتو این اراده متقابل و حمایت جنابعالی، روابط 
تاریخی و دوستانه جمهوری اسلامی ایران و ژاپن 
در حوزه های مختلف به ویژه اقتصادی و تجاری 
بیش از پیش گسترش می یابد. سلامتی و موفقیت 
آن جناب و بهروزی مردم ژاپن را آرزومندم. روحانی 
همچنین در پیام جداگانه ای به امپراتور ژاپن، فرا 
رسیدن سالروز تولد وی و روز ملی ژاپن را تبریک 
گفت. متن پیام تبریک به این شرح است: سالروز 
تولد جنابعالی و روز ملی ژاپن را صمیمانه تبریک 
می گویم. امیدوارم روابط دوستانه جمهوری اسلامی 
ایران و ژاپن که ریشه در تاریخ چند صدساله دو ملت 
دارد، بیش از پیش تحکیم و توسعه یابد. سلامتی و 
موفقیت آن جناب و بهروزی مردم ژاپن را آرزومندم.

 افشانی کاندیدای 
انتخابات 1400

که  داد  خبر  ملی  اعتماد  حزب  سخنگوی 
حزب اعتمادملی، محمدعلی افشانی را به عنوان 
کاندیدای ریاست جمهوری 1۴۰۰ معرفی کرده 
است. اسماعیل گرامی مقدم افزود: افشانی سوابق 
درخشانی دارد و از نیروهای پاک دست کارگزاران 
نظام است که در سمت های معاونت وزیر، استانداری 
و شهرداری تهران مشغول به خدمت بوده است. 
لذا افشانی هم به عنوان یکی از نامزدهای حزب 
اعتماد ملی مطرح است. وی در مورد عدم حضور 
الیاس حضرتی در میان نامزدهای انتخابات گفت: 
الیاس حضرتی رسما اعلام کرده است که برای 

ریاست جمهوری 1۴۰۰ کاندیدا نخواهد شد. 

 نه به برای برگزاری 
جلسه انتخاباتی 

سید ابراهیم رئیسی، دعوت اعضای مجلس 
خبرگان را برای برگزاری جلسه درباره انتخابات 
1۴۰۰ رد کرده است. یکی از اعضای مجلس 
خبرگان در این باره گفت: دیروز در حاشیه 
اجلاسیه مجلس خبرگان، حدود ۴۰ الی۵۰ نفر 
از اعضای مجلس خبرگان قصد برگزاری جلسه 
.. رئیسی درباره موضوع  . خصوصی را با آیت ا
انتخابات 1۴۰۰ داشتند، که آقای رئیسی به دلیل 
اطلاع از موضوع جلسه، ضمن تشکر از ایشان، 

برگزاری این جلسه را نپذیرفته است.

 آزادی دارایی های ایران 
پس از رایزنی 

وزارت امورخارجه کره جنوبی اعلام کرد که 
دارایی های مسدود شده ایران در این کشور 
پس از رایزنی با طرف آمریکا آزاد خواهد شد. 
وزارت امورخارجه کره جنوبی با انتشار بیانیه ای 
اعلام کرد که دولت در حال رایزنی با مقامات 
ایرانی در جهت یافتن راهایی برای استفاده از 
دارایی های مسدود شده این کشور است و طرف 
ایرانی نیز موافقت خود را با پیشنهادات ما ابراز 
کرده است. در ادامه این بیانیه آمده است که 
آزادسازی واقعی دارایی های مسدودشده ایران 
در حساب های بانکی کره ای پس از رایزنی با 
کشورهای مربوطه، شامل ایالات متحده انجام 
خواهد شد. این در حالی است که روز گذشته 
رئیس کل بانک مرکزی و سفیر کره جنوبی در 
ایران در جلسه ای که به درخواست سفارت 
نحوه  در خصوص  شد،  برگزار  کره جنوبی 
جابه جایی و مصرف بخشی از منابع بانکی ایران 

در کره جنوبی توافق کردند.

رئیسجمهور:

 هر نوع تنش که به ثبات
 و آرامش اقتصادی 

لطمه بزند، خیانت است

میتینگ های انتخاباتی 
مجازی می شود

رئیس ستاد انتخابات کشور گفت: 
انتخابات 1۴۰۰ با پروتکل های دقیق تر برپا 
می شود. مساله اساسی برای ما این است 
که بتوانیم میان حضور مردم و سلامت، 
نقطه ای بهینه پیدا کنیم. جمال عرف اظهار 
کرد: در کمیته اجتماعی بحث هایی همراه 
با وزارت بهداشت دنبال شده که چند مقطع 
از انتخابات را پوشش می دهد که مرحله 
نخست آن، ثبت نام است. ما افراد را از طریق 
کد ملی و کارت بانکی احراز می کنیم؛ افراد 
براساس قانون باید مراجعه نمایند که اگر 
در نهایت قرار باشد کسی مراجعه کند، باید 
پرسشنامه ای را پر کند و مراحل ثبت نام 
از قبل انجام شده است. مرحله تبلیغات 
نیز جزو دغدغه های ماست ولی در حوزه 
ریاست جمهوری که میتینگ ها و ستادها 
را دربردارد، تلاش خواهیم کرد با استفاده از 
رسانه و فضای مجازی، شاهد هیچ حضوری 
نباشیم، مگر با رعایت پروتکل ها که احتمالا 
در فضای باز خواهد بود. صندوق پرتراکم 
نخواهیم داشت و صداوسیما همچون 
گذشته از صفوف طویل مردمی گزارشی 
نخواهد داشت. خیال مردم از لحاظ تعدد 
شعب باید راحت باشد و مردم می توانند با 
مراجعه با یک نرم افزار، خلوت ترین شعب را 

انتخاب کنند.

شایعات درباره 
خانواده ام کذب است

معاون اول قوه قضائیه در پاسخ به 
حواشی مطرح شده پیرامون خانواده 
خود عنوان کرد: این شایعات کذب 
بیشتری  فرصت  در  و  است  محض 
توضیح می دهم. غلامحسین محسنی 
اژه ای در خصوص وضعیت زندانیان 
کشور و حواشی که پیرامون فوت بهنام 
محجوبی مطرح شده است نیز گفت: 
زندان محدودیت های خاص خود را 
دارد و زندانیان ما نسبت به زندانیان دنیا 
از جهات مختلف وضعیتشان بهتر است 
و هزینه ای که برای درمان و بهداشت 
مخصوصا در رابطه با  کرونا می شود 
بسیار بالا و قابل توجه است همچنین در 
رابطه به ارفاقاتی که به زندانیان می شود 
وضعیت ما بی نظیر است و هیچ کجا 
به اندازه ایران ارفاق صورت نمی گیرد. 
وضع ما خیلی بهتر است و آنچه دنبال آن 
هستیم جلوگیری از ورود به زندان است و 
لازمه آن این است فرد مرتکب جرم نشود 
و اگر شد الزاما به زندان نرود. در مجلس 
تلاش شد و خیلی از حبس ها کاهش پیدا 
کرد و بر مجازات های جایگزین تکیه شده 
و در حال انجام است. اگر زندانی نسبت به 
ظرفیت زندان زیاد باشد امکان تفکیک 
کامل نیست و طبقه بندی کامل نیازمند 

کمک دولت و مجلس است.

 نقض حقوق انسان ها 
توسط غربی ها را ارائه کنیم

رئیس قوه قضاییه گفت: باید نقض 
حقوق انسان ها توسط آمریکایی ها و 
غربی ها را در دوران دفاع مقدس به 
ابراهیم  سید  کنیم.  ارائه  جهانیان 
رئیسی در همایش بین المللی مطالبات 
حقوقی-بین المللی دفاع مقدس اظهار 
داشت: چرا سازمان ملل متحد در زمان 
خود نسبت به اعلام متجاوز اقدام نکرد 
و این سوال را باید جامعه حقوقی دنیا 
از سازمان ملل متحد داشته باشند. 
آیت ا... رئیسی گفت: چرا شورای امنیت 
سازمان ملل به موجب وظایف مصرح 
قانونی در زمان قانونی، متجاوز را از 
تجاوز نسبت به ایران اسلامی ممانعت 
و  قدرت های سلطه گر  و چرا  نکرد 
آمریکا و قدرت های غربی اجازه ندادند 
بیانیه هایی که لازم است در زمان خود 
برای ممانعت متجاوز از تجاوز به ایران 
اسلامی منتشر شود. آیت ا... رئیسی با 
بیان اینکه فهرست کمک های سیاسی، 
تسلیحاتی و مالی ارائه شده به صدام 
توسط غربی ها در دوران جنگ تحمیلی 
فهرست بلندبالایی است، گفت: در 
قید  و  کیفرخواست  تنظیم  صورت 
تمامی جرایم آمریکایی ها و برخی دیگر 
از کشورهای مدعی غربی نظیر آلمان و 
فرانسه در دوران جنگ تحمیلی، شاهد 
خواهیم بود که این کیفرخواست بسیار 

قطور و بلند خواهد بود. 

محمدجوادظریف:

صدام سوگلی آنها بود
بهالزامقانون،اجرایداوطلبانهپروتکلالحاقیرامتوقفکردیم

۲۵درصدکلتجارتسلاحجهاندرخاورمیانه

سخنگویدولت:

 مذاکره ایران و آمریکا 
تنها در چارچوب برجام امکان پذیر است

حلمسائلکلانبهدورازهیجانامکانپذیرتراست اقداماتاخیرآمریکاراناکافیمیدانیم
سخنگوی دولت گفت: هرچند از اقدامات 
دیرهنگام آمریکا استقبال کرده و آن را به 
معنای قرار دادن آمریکا در مسیر سازنده 
ارزیابی می کنیم، اما این اقدامات را به شدت 
ناکافی می دانیم. اهم اظهارات علی ربیعی را 

در ادامه می خوانید.
 اقرار به شکست فشار حداکثری به مردم 
ایران که تاکنون ملازم با نقض گسترده حقوق 
بشر از جمله اخلال در دسترسی مردم ما به 
منابع مالی خود در بیرون از مرزها و حتی 
دسترسی عادلانه به تجهیزات درمانی و 
بهداشتی در عصر پاندمی کرونا بود، تنها باید 
شروعی بر جبران گذشته باشد. انتظار داریم 
که دولت آمریکا به آنچه در زبان می گوید در 
عمل نیز متعهد باشد و این اتفاق نخواهد افتاد 
مگر آنکه در اولین گام دولت آمریکا مانند یک 
عضو مسئولیت پذیر از سازمان ملل متحد به 

قطعنامه ۲۲۳1 فورا و کامل عمل کند.
 همیشه برای از سرگیری دیپلماسی با 
اعضای برجام همراه با جدیت و حسن نیت 
آماده بوده ایم تا اطمینان پیدا کنیم که این 
توافق با همه جزئیات آن بدون هیچ زائده و 
کاستی با دقت به اجرا درخواهد آمد. در یکی از 
آخرین اتفاق ها و همزمان با سررسیدن موعد 
اجرای قانون مصوب مجلس در راستای توقف 
اجرای پروتکل الحاقی، سازمان انرژی اتمی 
توافق موثر و اطمینان بخشی را با آقای گروسی 
دبیرکل آژانس بین المللی انرژی هسته ای 
صورت داده که اجرای قانون و مصوبات شورای 
عالی امنیت ملی، در آن مدنظر قرار گرفته به 
نحوی که مانع از آسیب رسیدن به مناسبات، 

اعتماد متقابل و همکاری های مثبت میان 
ایران و آژانس شده است.

 اولویت دولت تدبیر و امید در این سال ها 
همواره دفاع از حقوق مردم و حق ملت ایران 
نه و  برای برخورداری از زندگی عزتمندا
شرافتمندانه بوده و از این میثاق خود با مردم 

هیچ گاه عدول نخواهد کرد.
برجام  اعضای   در صورتی که سایر 
براساس قطعنامه ۲۲۳1 شورای امنیت به 
تعهدات خود بازگردند ما نیز آمادگی داریم 
به تعهدات برجامی خود بازگردیم. اجرای 
پروتکل را هم متوقف کرده ایم که در صورت 
بازگشت آمریکا و سایر طرف ها به تعهدات 
برجامی، ایران نیز به تعهدات قبلی خود 

بازخواهد گشت.
 مذاکره بین ایران و آمریکا تنها در 
چارچوب برجام امکان پذیر است و از آنجایی 
که آمریکا هنوز به توافق برنگشته است، 
نمی تواند از ساختار و سازوکار مذاکراتی درون 
برجام بهره گیری کند. آنچه مورد بررسی ما 
قرار دارد، پیشنهاد اروپا برای برگزاری نشست 
غیررسمی به منظور گفت وگو و نه مذاکره 
بین ایران و 1+۴ با آمریکا به عنوان میهمان 
است. ما نیت آقای جوزف بورل را خوب و در 
چارچوب تلاش های وی برای حفظ برجام 

می دانیم.
براز تاسف شدید از برخی مباحث   با ا
مطرح شده روز گذشته در مجلس شورای 
اسلامی و متخلف دانستن رئیس محترم 
جمهور و رئیس سازمان انرژی اتمی همانطور 
که در بیانیه شب هیات دولت مطرح شده 

ضمن استقبال از دستور مقام معظم رهبری 
برای ایجاد یک صدایی در اجرای قانون مجلس 
تاکید می کنیم که اجرای این قانون بر اساس 
مصوبه شورای عالی امنیت ملی بوده و انتظار 
رفتاری توام با شکیبایی را از همگان داریم. 
حل مسائل کلان کشور به دور از هیجان 

راحت تر و امکان پذیرتر است.
 در صورتی که آمریکا آماده نشان دادن 
حسن نیت و جدیت در جبران گذشته باشد، 
ایران هیچ تعللی در برداشتن گام های متقابل 

نخواهد داشت. 
 تعداد سانتریفیوژهای نصب شده نسل 
جدید در فردو و نطنز در حال حاضر ۴9۲ 
نسل جدید IR۲M است که گاز هم به آنها 
تزریق شده و در حال نصب ۴9۲ ماشین 
دیگر نیز از همین نسل هستیم که ان شاءا... 
تا یک ماه دیگر تکمیل می شود. دو زنجیره 
کامل IR۴ هم نصب شده است و زیر ساخت 
 IR۶ دو زنجیره سانتریفیوژ نسل جدید 
هم در فردو در حال تکمیل و نصب روی 
ماشین هاست. البته با توجه به اینکه روند 
نصب در حال افزایش روز به روز است، ممکن 

است این آمار تغییر کند.
 در مورد واکسن مشترک، انستیتو پاستور 
ایران در این زمینه فعال است. مطالعه بالینی 
فاز دوم با موفقیت و با اشراف انستیتو پاستور 
ایران در هاوانا در حال انجام است و فاز ۳ نیز 
همزمان در ایران و کوبا در هفته های آتی انجام 
خواهد شد و درصورت موفقیت، تولید این 
واکسن همزمان در ایران و کوبا از میانه بهار 

کلید خواهد خورد.

آرمانملی:در دویست و ششمین جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت 
که روز سه شنبه به ریاست حسن روحانی رئیس جمهور تشکیل شد، رئیس 
کل بانک مرکزی، گزارشی از مذاکرت اخیر خود و توافق های به دست آمده 
با نمایندگان کشورهای کره جنوبی، ژاپن، عراق و عمان در خصوص نحوه 
استفاده از منابع بانک مرکزی در این کشورها ارائه کرد. رئیس جمهور با 
اشاره به گزارش رئیس کل بانک مرکزی از توافق انجام شده با کشورهای 
کره جنوبی، ژاپن، عراق و عمان در خصوص آزاد سازی منابع ارزی ایران 
گفت: اکنون شاهد طلیعه های امیدبخش شکست دشمن در جنگ تحمیلی 
اقتصادی و ناکارآمدی تحریم ها هستیم و مقاومت حداکثری مردم در برابر این 
جنگ تمام عیار دشمن به ثمر نشسته است. روحانی افزود: از جمله این ثمرات 
آزادسازی منابع ارزی به ناحق و غیر قانونی بلوکه شده ایران است که بی تردید 
گشایش هایی را در فضای اقتصادی کشور فراهم می کند. رئیس جمهور با 
تاکید بر الزامات و اقتضائات مدیریت دوره بازآفرینی پس از جنگ تحمیلی 
اقتصادی گفت: انسجام و وحدت کلمه اولویت نخست دوره بازآفرینی و 
متمرکز کردن همه انرژی ها و اقدامات در جهت رفع آسیب ها و زیان های 
دوره جنگ است. روحانی تصریح کرد: هر نوع تنش و درگیری و هر اقدامی 
که به ثبات و استحکام و آرامش اقتصادی لطمه بزند، خیانت با هدف آسیب 
زدن به زندگی مردم و اقتصاد کشور است. در این جلسه همچنین وزارت 
صمت از وضعیت اجرا و اقدامات انجام شده در چارچوب اجرای توافقنامه 

تجارت ترجیحی با اتحادیه اوراسیا و میزان معاملات و تبادلات تجاری با 
کشورهای عضو این اتحادیه و آغاز مذاکرات توافقنامه تجارت آزاد با این 
اتحادیه گزارش داد. براساس این گزارش، صادرات ایران به منطقه اوراسیا، 
به دنبال اجرایی شدن موافقتنامه تجارت ترجیحی، ۳۰ درصد افزایش یافته 
است. رئیس جمهور این توافقنامه را فرصت خوبی برای گسترش تعاملات و 
همکاری های منطقه ای و توسعه مناسبات تجاری و اقتصادی با کشورهای 
عضو این اتحادیه دانست و با تاکید بر لزوم ادامه این تلاش ها در حوزه های 
مختلف و متنوع گفت: جمهوری اسلامی ایران همیشه برای تحقق این هدف 
از تدابیر دیپلماتیک صلح آمیز و رفع تنش استفاده کرده و توافقنامه تجارت 
ترجیحی با اتحادیه اوراسیا از اقدامات بسیار سودمند و موثر در حوزه تجارت 
بین المللی در سال های اخیر بوده است. روحانی تصریح کرد: با توجه به مواضع 
جمهوری اسلامی در توسعه صلح و امنیت پایدار، اوراسیا فضای مناسبی است 
که ثمرات آن در دوره تحریم و کرونا نه تنها به سود ایران؛ بلکه به سود همه 
کشورهای همسایه و منطقه آشکار شد. رئیس جمهور با بیان اینکه باید ایران 
را به عنوان کشوری قابل اعتماد و پیش بینی پذیر در حوزه تعاملات بین المللی 
و تجاری معرفی کنیم، تاکید کرد: باید با استفاده از تجربه موفق تجارت 
ترجیحی با اوراسیا حضور ایران را در بازارهای جدید و همکاری در زمینه 
سرمایه  گذاری، حمل و نقل، تهاتر و روابط بانکی، انرژی و ورود به دیگر ترتیبات 

تجاری، منطقه ای و جهانی گسترش دهیم.

وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران دیروز )سه شنبه( در 
همایش بین المللی مطالبات حقوقی و بین المللی دفاع مقدس، که در 
باغ موزه دفاع مقدس و انقلاب اسلامی برگزار شد، طی سخنانی اظهار 
داشت: در اینکه در حمله صدام به ایران قواعد و قوانین آمره حقوق 
بین الملل مورد نقض قرار گرفت، تردیدی نیست؛ حمله نظامی گسترده 
به جمهوری اسلامی ایران، کشوری که تازه از یک انقلاب وارد مراحل 
کشورسازی و ایجاد یک ساختار انقلابی شده بود و به خیال خودشان 
در شرایط نامساعد و قابل خدشه قرار گرفته بود، هم عمل جنایتکارانه 
و تجاوزکارانه است، هم نیت تجاوزکارانه دارد و هم اینکه هیچ توجیهی 
ندارد. محمدجواد ظریف یادآور شد: تنها یک بار که خیلی تصویر واضح 
بود، گفتند استفاده از سلاح شیمیایی علیه ایران و حاضر نشدند حتی در 
آن مقطع استفاده سلاح شیمیایی را به صدام نسبت دهند. صدام سوگلی 
آنها بود. در سال 19۸۲ و در اوج جنگ تحمیلی، »عصمت کتانی« سفیر 
عراق در سازمان ملل متحد، رئیس مجمع عمومی ملل متحد شد. با 
119 رای علیه ایران گفتند که ایران مسئول ادامه جنگ است. اینها 
لکه های ننگی است که سازمان ملل باید حداقل مقداری تلاش کند 
تا آن را در سابقه خودش کمرنگ کند. او افزود: اگر شما به کمیته سوم 
مجمع عمومی بروید، می بینید کشوری که بیش از همه با هزینه کردن 
تلاش می کند آرا را به نفع قطعنامه علیه ایران بالا ببرد، عربستان سعودی 
است. در آن زمان هم عراق بود که این کار را انجام می داد. به محض حمله 
به کویت برای عراق گزارشگر ویژه حقوق بشر تعیین کردند و در اولین 
گزارش گزارشگر ویژه حقوق بشر، صدام بزرگ ترین ناقض حقوق بشر 

از زمان هیتلر شد.

 ابزارومولفههایقدرت
ظریف افزود: امروز در جهان قدرت، اینها ابزارهای مختلف قدرت است. 
دیپلماسی یک ابزار است. قدرت نظامی ابزار مهم تری است. توان ایجاد 
اجماع بین المللی نیز یک ابزار است. بالاخره از زمانی که عراق توانست در 
اوج جنایت و در اوج قانون شکنی، 119 رای بیاورد و ما را متهم به ادامه 
جنگ کند، تا زمانی که دو ماه قبل رژیم ترامپ با 11۰ رای در مقابل 1۰ 
رای از ایران شکست خورد، تحولی صورت گرفته است و ما باید این تحول 
را بشناسیم، نه اینکه از آن ابزار توقع معجزه داشته باشیم. اینها ابزار و 
مولفه های قدرت است. نمی توانیم بگوییم چون این ابزار در جنگ عراق 
علیه ایران، شورای امنیت اینگونه رفتار کرد، امروز هم ما از این امکان 
استفاده نکنیم. این یک ابزار قدرت است و باید از این ابزار قدرت استفاده 
کرد، کما اینکه باید از سایر ابزارهای قدرت نیز استفاده کرد. هیچ کس در 
جعبه آچار خود، پیچ گوشتی را دور نمی اندازد به این دلیل که یک مهره را 
باز نکرده، ولی باید حد و اندازه هر یک را بشناسیم. این منطقه چه نیازی 
به 1۰۰ میلیارد دلار سلاح در سال دارد؟ ۲۵ درصد کل تجارت جهان در 
سلاح در منطقه ما اتفاق می افتد و همه نیز در آن شریک هستند. الان 
فرانسه تلاش می کند از فاصله ای که ممکن است بین عربستان و آمریکا 
ایجاد شود، استفاده کند و سلاح بیشتر به عربستان بفروشد و این تبدیل 
به یک نگرانی برای امنیت منطقه شده؟ چه کسی را گول می زنید؟ 
ظریف افزود: هنوز هم دست ما برای دست  دادن با همسایگان دراز 
است. همسایگان ما باید بفهمند، در سال 19۸۰ تلاش کردند از طریق 
صدام بجنگند، چون برخی دوستان ما در منطقه فکر می کنند که پول 
امنیت می آورد و برخی خیال می کنند امنیت قابل  خرید است. امنیت 
قابل  خرید نیست، سلاح قابل  خرید است، ولی امنیت را نمی توان خرید.

 تفاهمباگروسینشاندهندهحسننیتماست
همچنین وزیر امور خارجه در توییتی نوشت: به الزام قانون، ما اجرای 
داوطلبانه پروتکل الحاقی را متوقف کردیم. این اقدام کاملا در انطباق 
با بند ۳۶ برجام است، چراکه - رئیس جمهور آمریکا هنوز نقض از 
سوی ایالات متحده را متوقف نکرده - سه کشور اروپایی به عدم رعایت 
تعهدات شان ادامه می دهند. تفاهم با گروسی نشان دهنده حسن نیت 

ماست. تمام اقدامات جبرانی  بازگشت پذیر هستند. 

سـرمقــاله

در اصل اینکه وحدت، اتحاد و جلوگیری از اختلاف در 
میان اصلاح طلبان لازم و ضروری است، جای تردید نیست. 
خصوصا در مورد نامزد انتخاباتی، اگر نامزد واحدی برای 
انتخابات معرفی شود، امید پیروزی آنها وجود خواهد داشت. 
اگر خدایی ناخواسته نامزدهای متعددی از سوی اصلاحات 
معرفی شود، انتخابات ۸۴ و فصول دیگر تکرار می شود. در این 
دو مساله جای تردید نیست اما بحث دیگر این است که چه 
سازوکاری باید وجود داشته باشد تا هم دموکراسی و تحزب 
مورد توجه قرار بگیرد و هم فردگرایی، شخصیت گرایی و 
گروه گرایی نباشد و احزاب بتوانند آزادانه روی ملاک ها و 
معیارهای خود بررسی کرده و اظهارنظر کنند، تا در نهایت 
به وحدت و انسجام نیز برسند. با نظر به سازوکاری که الان 
مورد بحث و بررسی است، وجود افراد حقیقی به عنوان مشاور 
الزاما مساله بدی نیست و می تواند مکمل احزاب باشد اما اگر 
شخصیت های حقیقی بخواهند در کنار احزاب صاحب رای 
باشند یا حتی اثرگذار باشند به این معنا که سرنوشت تصمیم 
شورای هماهنگی را تغییر بدهند، نباید موافق این سازوکار 
بود و آن را مفید دانست. ممکن است این امر در کوتاه مدت 
نتیجه ای داشته باشد، -که در گذشته هم نداشته- اما در 
درازمدت این به ضرر کشور و اصلاحات خواهد بود. این موضوع 
با شعار اصلاح طلبی کاملا مغایرت دارد. ممکن است عده ای 
این سازوکار را مفید و مثمرثمر بدانند اما ساختار فعلی برای 
نهاد اجماع ساز، تنها گزینه موجود نیست. دیدگاه های مخالف 
دیگری نیز وجود دارد که باید در فرصت مناسب مورد بررسی 
قرار بگیرد. پیشنهاد دیگر این است که اگر اصلاح طلبان به 
سراغ زنان اصلاح طلب و دارای شایستگی بروند و آنان را 
به نامزدی در انتخابات تشویق کنند. حضور زنی شایسته 
در انتخابات ریاست جمهوری از سوی اصلاح طلبان برای 
اصلاحات خوب است و مردم نیز اقبال بیشتری به انتخابات 
نشان خواهند داد. با این اقدام اعتماد مردم نسبت به اصلاحات 
تا حدی بازسازی خواهد شد و میزان مشارکت نیز بالا خواهد 
رفت. اگر یک زن شایسته مدیر و مدبر که تجربه مدیریت 
موفق داشته باشد، وارد صحنه شود، اگر نگوییم ۵۰ درصد 
واجدین شرایط رای برای حضور در انتخابات ابراز علاقه 
می کنند، ده ها درصد رای به سبد آن ریخته خواهد شد، در 
نتیجه مشارکت بالا خواهد رفت. این موضوع از هر جهت به 
نفع کشور خواهد بود، زیرا هم مشارکت افزایش پیدا خواهد 
کرد و هم اعتمادسازی در حوزه عمومی انجام می گیرد. اگر 
اصلاح طلبان بتوانند در انتخابات آینده از یک نامزد شایسته 
خانم حمایت کنند، کار بزرگی انجام داده اند. این اقدام موثر که 
تاکنون نیز سابقه انجام آن در کشور وجود ندارد، بدون شک 

در تاریخ باقی خواهد ماند.

اصلاح طلبان مراقب تکرار سال84 باشند 

 رسول منتجب نیا
فعالسیاسیاصلاحطلب

یــادداشت

توافق آژانس بین المللی انرژی اتمی خیلی صریح و شفاف 
است و در آن اعلام شده که ایران به دنبال احقاق حقوق 
خود است و مسیری که رهبری مبنی براینکه همه تحریم ها 
باید لغو شود ترسیم شد. همچنین اعلام شد که قانون اقدام 
راهبردی برای لغو تحریم  ها اجرا خواهد شد. طی بیانیه 
مذکور عنوان شد که ما براساس مصوبه قانونی مجلس عمل 
خواهیم کرد که این می  تواند به هم افزایی قوا کمک کند، 
در بحث های فنی و تاکتیکی نیز این بیانیه   ای که صادر شد 
می  تواند بهانه را از دست کسانی بگیرد که دنبال این بودند 
که در دنیا اعلام کنند ایران مخفی کاری کرده و به دنبال 
سلاح هسته  ای است. طی این بیانیه اعلام شد که ما همچنان 
در آژانس خواهیم ماند و بحثی هم مبنی بر ضبط دوربین  ها 
مطرح شد که به صورت مشروط اعلام شده و هم یک فرصتی 
است که بهانه را از دست طرف مقابل گرفته و نشان می  دهد 
به مصوبه مجلس عمل کردیم. به عقیده بنده این بیانیه یک 
اقدام کاملا هوشیارانه بود که درعین حال استراتژی ما را 
ثابت نگه داشت در تاکتیک کاری کردیم که دشمن نتواند 
سوءاستفاده کند. حتما باید اقداماتی که مجلس خواسته 
است انجام شود چرا که آمریکایی  ها و اروپایی ها نشان 
دادند تا زمانی که احساس نکنند طرف مقابل  قوی است، 
به تعهدات خود به سادگی بازنمی گردند، همانگونه تا ما به 
غنی سازی بیشتر دست پیدا نکردیم، 1+۵ پای مذاکره نیامد 
اکنون نیز همین طور است. ایران نشان داده که همه تعهدات 
خود را انجام داده، به گفت وگوی بین  المللی پایبند بوده و 
بر تعهدات خود باقی ماند و حتی خویشتنداری هم کرد و 
چندین ماه پس از خروج ترامپ از برجام و عدم اجرا شدن 
تعهدات یازده  گانه اروپایی ها باز هم ایران خویشتنداری کرد 
و یک صبر استراتژیک پیشه کرد اما وقتی جواب نگرفت 
نسبت به کاهش تعهدات خود در برجام اقدام کرد. به نظر 
می رسد در حال حاضر نیز باید نشان دهیم که ما بیش از این 
نمی توانیم در حالت تعلیق به سر ببریم که هم تعهدات  خود 
را انجام دهیم و هم طرف مقابل تعهداتش را انجام ندهد. 
موضوع بعدی که خیلی مهم است و می تواند در پیشبرد این 
اهدافی که از سوی مجلس تعیین شده موثر باشد هم  افزایی 
همه قوا و حاکمیت در کشور و پشتیبانی مردم است. به نظر 
می  رسد طرف مقابل اگر ببیند ما هم  افزایی و هماهنگی 
داریم و یک ندا از درون حاکمیت ما شنیده می  شود قطعا 
عقب  نشینی خواهند کرد. کمااینکه آنها هم به دنبال وحدت 
دو طرف اقیانوس هستند که در دوران ترامپ آسیب دیده 
بود. آمریکا به دنبال وحدت با اروپایی  ها علیه ماست. بنابراین 
ما باید در داخل کشور بین خودمان وحدت استراتژیک 
داشته باشیم تا بتوانیم با تهدیدات آنها مقابله کنیم و از این 
فرصتی که رهبری محکم پای کار آمده اند استفاده کنیم و 

بتوانیم حقوق حقه و مسلم خود را پس بگیریم.

نیازمند وحدت استراتژیک هستیم

محمدجواد جمالی نوبندگانی
  عضو کمیسیون سیاست خارجی 
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